

مجموعة Ooredoo توقع اتفاقية تمويل تاريخية بقيمة ملياري ريال قطري لدعم توسعة شبكة مراكز البيانات

- تم توقيع الاتفاقية مع مجموعة QNB وبنك الدوحة ومصرف الريان، وستدعم نمو شبكة مراكز البيانات التابعة لـ Ooredoo وتفتح آفاقاً جديدة في مجالي الذكاء الاصطناعي والحوسبة السحابية.
- تم إقرار الاتفاقية التي تمتد لعشر سنوات وفق صيغة مختلطة تجمع بين التمويل الإسلامي والتمويل التقليدي، وهي الصفقة الأكبر في تاريخ قطاع التكنولوجيا في دولة قطر.
- سيتم استخدام الأموال لتعزيز القدرات والبنى التحتية وتوسعتها في مراكز البيانات المشمولة في عمليات المجموعة في منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا، ما يلبي الطلب المتنامي على الاتصالات فائقة السرعة، والذكاء الاصطناعي، والخدمات السحابية.

الدوحة، [24 سبتمبر 2024]- أعلنت مجموعة Ooredoo اليوم عن توقيع اتفاقية تمويل تاريخية بقيمة ملياري ريال قطري لدعم توسعة شبكة مراكز البيانات لديها، ما سيسمح بتعزيز السعة بشكل كبير وتحديث مراكز البيانات التابعة لها.

تم توقيع صفقة التمويل التي تمتد لعشر سنوات مع مجموعة QNB، وبنك الدوحة، ومصرف الريان، وقد تم إبرامها وفق صيغة مختلطة تجمع بين التمويل التقليدي والتمويل الإسلامي لتكون صفقة التمويل الأكبر – من حيث القيمة والأهمية – في تاريخ قطاع التكنولوجيا في دولة قطر، وتؤكد ثقة المؤسسات المالية الرائدة في الرؤية الاستراتيجية لمجموعة Ooredoo.

سيتم توظيف الأموال وفق استراتيجية متكاملة تتيح تدعيم مراكز البيانات القائمة ضمن عمليات الاتصالات الخاصة بالمجموعة، مع تخصيص شريحة كبيرة لتوسعة القدرات وترقية البنى التحتية من أجل تلبية الطلب المتزايد في منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا على الذكاء الاصطناعي، والخدمات السحابية، والاتصالات فائقة السرعة.



وقال السيد عزيز العثمان فخرو، الرئيس التنفيذي لمجموعة **Ooredoo**: "تُعد منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا من الأسواق الأسرع نمواً لمراكز البيانات على مستوى العالم، لا سيما في ظل وجود إمكانيات كبيرة غير مُستغلة في قطاعات الذكاء الاصطناعي، والخدمات السحابية، والحوسبة المتسارعة. وتُمثل الاتفاقية محطة بارزة في رؤيتنا الاستراتيجية لتوسعة شبكة مراكز البيانات لدينا، حيث نتطلع لتلبية الطلب المتزايد في المنطقة مع الحفاظ في الوقت ذاته على التزامنا ببنية تحتية مستدامة ومُوفّرة للطاقة"، وتابع: "أود أن أتوجه بالشكر لمجموعة QNB، وبنك الدوحة، ومصرف الريان على دعمهم القيم المتمثل في هذه الاتفاقية التاريخية والتزامهم الراسخ بدعم نمو البنى التحتية الرقمية في دولة قطر والمنطقة."

من جانبه، قال السيد عبد الله مبارك آل خليفة، الرئيس التنفيذي لمجموعة **QNB**: "نفخر بتعاوننا مع مجموعة **Ooredoo**، وبنك الدوحة، ومصرف الريان في هذه الاتفاقية المميزة التي ستدعم نمو شبكة مراكز البيانات في دولة قطر والمنطقة. نتوقع أن يشهد سوق مراكز البيانات نمواً ملحوظاً في السنوات المقبلة، ويُمثل دعمنا لمجموعة **Ooredoo** استثماراً في مستقبل تكنولوجيا الذكاء الاصطناعي والخدمات السحابية، لا سيما وأنّ هذا التعاون يساهم في تعزيز الدور الريادي لدولة قطر في مجال الإبداع التكنولوجي. ونتطلع إلى التعاون الوثيق مع مجموعة **Ooredoo** في المستقبل في ظل النمو المتسارع لسوق مراكز البيانات."

وعلق السيد **فهد بن عبدالله آل خليفة**، الرئيس التنفيذي لمجموعة **مصرف الريان**: "يسعدنا أن نكون جزءاً من هذه الصفقة الكبرى التي ستسهم في دعم التطور التكنولوجي في دولة قطر والمنطقة. تتيح لنا شراكتنا مع **Ooredoo** فرصة الاستثمار في مستقبل البنى التحتية الرقمية ودعم النمو المستدام من خلال الإبداع والتنويع الاقتصادي. ونحن فخورون بالدور الذي نضطلع به في إطار هذه المبادرة القيمة التي مما لا شك فيه سترسخ المكانة الريادية لدولة قطر في مجال الاقتصاد الرقمي."

وبهذه المناسبة، قال الشيخ عبد الرحمن بن فهد بن فيصل آل ثاني، الرئيس التنفيذي لمجموعة **بنك الدوحة**: "إننا في بنك الدوحة حريصون من خلال هذه الاتفاقية على دعم مجموعة **Ooredoo** في مشروعها الطموح لتطوير البنية التحتية الرقمية. ومن شأن تطوّر مراكز البيانات التابعة للمجموعة أن يحدث تحولاً جوهرياً في قطاع التكنولوجيا، مما سيساهم في تعزيز القدرة التنافسية وترسيخ الدور الريادي لدولة قطر في الاقتصاد الرقمي على المستوى الإقليمي. نحن فخورون للغاية بلعب دور إيجابي في إنجاح هذه الصفقة التي تمثل خطوة متقدمة في تحقيق التنمية الشاملة في قطر والمنطقة ككل."

تم تأسيس شركة مراكز البيانات لدى **Ooredoo** لقيادة مسيرة التحول الرقمي في المنطقة من خلال



تقديم خدمات التوصيل الشبكي المتطورة للشركات ومراكز البيانات الكبيرة. وفي إطار رؤيتها الاستراتيجية، تخطط الشركة لتعزيز سعتها لتتخطى 120 ميغاواط من خلال استثمار بقيمة مليار دولار أميركي على المدى المتوسط والطويل، ما من شأنه أن يتيح لها تلبية الطلب المتزايد على الخدمات السحابية المحلية وأعمال تكنولوجيا المعلومات، لا سيما من مراكز البيانات الكبيرة.

تتصدّر مجموعة Ooredoo قطاع مراكز البيانات في منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا من خلال مراكزها النشطة الـ 26 الموزعة على قطر، والكويت، وعمان، والعراق، وتونس. وتلتزم المجموعة ببناء جيل جديد من مراكز البيانات المستدامة والموفرة للطاقة للتعامل بصورة آمنة مع أعمال تكنولوجيا المعلومات الخاصة بالحكومات، ومراكز البيانات الكبرى، والشركات، والشركات الناشئة ودعم الإبداع واعتماد الذكاء الاصطناعي في دول المنطقة.

ستضع الاتفاقية مجموعة Ooredoo وشركة مراكز البيانات التابعة لها بين الشركات الرائدة في المنطقة على مستوى الذكاء الاصطناعي التوليدي، وترسخ صدارة المجموعة لقطاع البنى التحتية الرقمية في المنطقة.

تجدر الإشارة إلى أن مجموعة Ooredoo أبرمت شراكات وثيقة مع عدد من مراكز البيانات الكبيرة، ما يتيح لها تقديم مجموعة من الحلول القائمة على السحابة مثل البرمجيات كخدمة (SaaS)، والمنصة كخدمة (PaaS)، والبنى التحتية كخدمة (IaaS).

وسبق لـ Ooredoo أن أعلنت في وقت سابق من العام الحالي عن إبرامها شراكة مع شركة "إن فيديا" ستتيح للمجموعة الاستفادة من منصة "إن فيديا" المتطورة في مجال الحوسبة المتسارعة من أجل دعم ثورة الذكاء الاصطناعي في منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا وتوفير حلول سحابية سيادية للحكومات والشركات. وشكلت الاتفاقية أول محطة يتم فيها إطلاق منتجات "إن فيديا" على نطاق واسع في المنطقة.

-انتهى-

معلومات عن Ooredoo

تُعدّ Ooredoo شركة اتصالات عالمية تعمل في الشرق الأوسط وشمال أفريقيا وجنوب شرق آسيا. وتوفر الشركة خدماتها لعملائها من الأفراد والشركات في 9 دول، كما تعد Ooredoo شركة رائدة في توفير تجربة استخدام بيانات مميزة من خلال محتوى واسع وخدمات متطورة عبر شبكاتها المتطورة الثابتة والجوالة للبيانات.



في 31 ديسمبر 2023، بلغت إيرادات الشركة 23 مليار ر.ق. وأسهم Ooredoo مدرجة في بورصة قطر، وفي سوق أبوظبي للأوراق المالية.

معلومات عن QNB

تُصنف مجموعة QNB حالياً على أنها العلامة التجارية المصرفية الأعلى قيمة في الشرق الأوسط وإفريقيا. وتتواجد مجموعة QNB، من خلال شركاتها التابعة والزميلة، في أكثر من 28 بلداً عبر ثلاث قارات حول العالم، حيث تقدم مجموعة شاملة من أحدث المنتجات والخدمات المصرفية لعملائها. ويعمل في المجموعة ما يزيد على 30,000 موظف في أكثر من 900 فرع ومكتب تمثيلي، مع شبكة أجهزة صراف آلي تضم أكثر من 5,000 جهازاً.

For immediate release

Ooredoo Group Secures QAR 2 billion in Landmark Financing Deal to Accelerate Data Centre Expansion

- **The deal – signed with QNB, Doha Bank and Masraf Al Rayan – will power the growth of Ooredoo's data center unit and unlock new opportunities in AI and Cloud computing.**
- **The 10-year hybrid facility, which comprises commercial and Islamic tranches, is the largest transaction ever achieved in the tech industry in the Qatari market.**
- **The funds will be used to consolidate and expand capacity and infrastructure of data center assets across Ooredoo's MENA operations, supporting the demand for hyperconnectivity, AI and Cloud services.**

Doha, [24 September 2024] – Ooredoo Group today announced a landmark QAR 2 billion financing deal to accelerate the growth of its data centre and AI business, enabling a significant expansion of capacity and the modernisation of its data centres.

The financing deal has been signed with QNB, Doha Bank, and Masraf Al Rayan. The 10-year hybrid facility, which comprises commercial and Islamic tranches, is **the largest transaction - both in terms of value and tenor - ever achieved in Qatar's tech sector**, underscoring the confidence of leading financial institutions in Ooredoo's strategic vision.

The funds will be strategically allocated to carve out existing data center assets from Ooredoo's telecom operations, with a significant portion directed toward expanding capacity and upgrading infrastructure to support the growing demand for AI, Cloud services, and hyperconnectivity in the MENA region.

Aziz Aluthman Fakhroo, Group CEO, Ooredoo, said: *"The MENA region is one of the fastest growing markets for data centers worldwide, and there is significant untapped potential in AI, Cloud services and accelerated computing. This financing deal marks a major milestone in our strategic vision for expanding our data center and AI business, and we are excited to meet the region's increasing demand while upholding our commitment to sustainable, energy-efficient infrastructure."*

I would like to thank QNB, Doha Bank, and Masraf Al Rayan for their invaluable support in this landmark transaction and their dedication to accelerating the growth of digital infrastructure both in Qatar and across the region."



Abdulla Mubarak Al-Khalifa, QNB Group CEO, said: *"We are proud to have worked alongside Ooredoo Group, Doha Bank and Masraf Al Rayan on this important financing deal, which will facilitate the growth of data centres in Qatar and the region. We expect the data centre market to grow significantly over the coming years, and by supporting Ooredoo, we are investing in the future of AI and Cloud services. This collaboration also strengthens Qatar's leadership in technological innovation. We look forward to working closely with Ooredoo Group as this market evolves."*

Fahad Al Khalifa, Group CEO, Masraf Al Rayan, commented: *"We are excited to be part of this major financing deal, which will contribute to driving technological progress in Qatar and the region. By partnering with Ooredoo, we are investing in the future of digital infrastructure and supporting sustainable growth through innovation and economic diversification. We are proud to be at the forefront of this significant initiative, which will undoubtedly cement Qatar's position as a leader in the digital economy."*

Sheikh Abdulrahman bin Fahad bin Faisal Al Thani, Group CEO, Doha Bank, stated: *"We are dedicated to support Ooredoo in its ambitious expansion of digital infrastructure through this financing deal. The growth of Ooredoo's data centres will have a transformative impact on the tech sector, enhancing regional competitiveness and positioning the country as a leader in the digital economy. We are proud to play a role in enabling this important step towards achieving comprehensive development in Qatar and the region."*

Ooredoo's Data Centre company was established to pioneer the region's digital transformation by providing cutting-edge colocation services to hyperscalers and enterprises. As part of its strategic growth, the company plans to expand its capacity to over 120 megawatts through a USD 1 billion investment in the medium to long term. This expansion will position Ooredoo to better serve the increasing demand for localised Cloud services and IT workloads, particularly from hyperscalers.

With 26 active data centers across Qatar, Kuwait, Oman, Iraq, and Tunisia, Ooredoo continues to lead the MENA region's data center market. The company is committed to building a new generation of sustainable, energy-efficient data centers that will securely process IT workloads for governments, hyperscalers, enterprises, and startups, driving innovation and AI adoption across the region.

The deal will position Ooredoo and its Data Centre company among the leading companies in the region to utilise the rise of generative AI and solidify Ooredoo's position as the leading digital infrastructure provider in the region.

Ooredoo Group has strong partnerships with hyperscalers, enabling the company to offer cloud-based solutions including Software as a Service (SaaS), Platform as a Service (PaaS) and Infrastructure as a Service (IaaS).

Earlier this year Ooredoo Group announced a collaboration with NVIDIA, which will see the company leverage NVIDIA's advanced accelerated computing platform to help enable the AI revolution across the MENA region and provide sovereign Cloud



solutions to governments and enterprises. The agreement marked NVIDIA's first large-scale launch in the region.

-END-

About Ooredoo

Ooredoo is an international communications company operating across the Middle East, North Africa, and Southeast Asia. Serving consumers and businesses in 9 countries, Ooredoo delivers leading data experience through a broad range of content and services via its advanced, data-centric mobile and fixed networks.

Ooredoo generated revenues of QAR 23 billion as of 31 December 2023. Its shares are listed on the Qatar Stock Exchange and the Abu Dhabi Securities Exchange.

About QNB

QNB Group currently ranks as the most valuable bank brand in the Middle East and Africa. Through its subsidiaries and associate companies, the Group extends to more than 28 countries across 3 continents providing a comprehensive range of advanced products and services. The total number of employees is more than 30,000 operating through 900 locations, with an ATM network of more than 5,000 machines.